
kralja Aleksandra I. za izvenšolsko delo in 
čestital tudi učiteljici RačičevI Mariji z Bre
zovice, ki je bila odlikovana z redom sv. Sa
ve V. vrste. 

Predsednik društva tov. Mikuž Zdravko 
je poročal o društvenih dogodkih v minulem 
letu 1931./32. Glede učiteljev, ki so dopolnili 
35. leto službe, je poudarjal, da bi tudi sami 
radi šli v pokoj in omogočili vstop v službo 
naraščaju, če bi dobili v doglednem času svo
jo pokojnino, kakor določa uradniški zakon 
iz leta 1931. 

Skupščina je z odobravanjem sprejela 
njegov predlog, da bi ministrstvo za prosveto 
spremenilo svoj odlok, po katerem se mora 
učitelj, ki je premeščen, izseliti iz stanovanja 
v šoli, hkratu, ko odpotuje na novo službeno 
mesto; rok naj bi se podaljšal za poročene 
vsaj za 14 dni, za samce pa za 1 teden. 

Društvena tajnica je poročala o gibanju 
članstva, ki je med letom zaradi premestitev 
nekoliko nazadovalo in o vseh dopisih, ki jih 
je prejelo društvo od prejšnjega zborovanja. 
Priporočala je članom, naj pristopijo k »Učit. 
kreditni zadrugi v Beogradu«. 

Poročili predsednika in tajnice je izpo* 
polnil tajnik sekcije, tov. Kobal, ki je zlasti 
poudarjal, da mora sekcija načelno zagovar
jati zahtevo, da se morajo učiteljska službe
na mesta oddajati samo po razpisu najpotreb
nejšim prosilcem. Glede na težkoče, ki so 
nastale na narodnih šolah zaradi nabave mo
nopolskih šolskih zvezkov, je pojasnil, da jih 
Učiteljska tiskarna ne more naročiti, ker ni
ma likvidnih denarnih sredstev za takojšnje 
plačilo. 

Prav glede šolskih zvezkov je skupščina 
sprejela predlog tov. Kržišnika, ki pravi: 

Monopol šolskih zvezkov naj se ukine, 
ali pa uredi tako, da bodo imele knjigarne 
šolske zvezke vedno v zalogi za podrobno 
razprodajo. Ugotavljamo, da so zvezki pre
dragi, ker je njih papir slab in ker nimajo ne 
pivnikov ne podložkov. 

Blagajničarka tov. Obersnelova je dobila 
od skupščine po svojem poročilu, in sicer na 
predlog nadzornega odbora, razrešenico. 

Tajnik sekcije tov. Kobal je poročal še v 
jedrnatih besedah o aktualnih in perečih vpra
šanjih, ki zadevajo učiteljstvo. 

V častno razsodišče je skupščina izvoli
la tov. Marinkovo in tov. Završnika, oba z 
Vrhnike. 
Z. Mikuž, predsednik. Lenarčič Ana, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V KOZ
JEM je imelo svoj redni letni občni zbor dne 
8. oktobra 1932. ob 10. uri v šoli v Kozjem. 

Navzočih 32 članov (te), to je 71%, opra
vičili so se 3 tovariši (ice). 

Tov. predsednik je otvoril občni zbor, 
pozdravil vse navzoče, posebno novo pristo
pivši tov.: Justo Frece in Anico Kos. Razen 
dveh tovarišic je včlanjeno vse učiteljstvo v 
okraju. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. 

Prečitajo in obravnavajo se došli dopisi. 
Za poverjenika Mladinske matice se izvoli 
tov. Potočnik Ante. Prečita se tudi poslovil
no pismo upok. tov. Hernausa. Kot zelo de
lavnemu tovarišu predlaga tov. Kos, naj se 
mu za ves njegov trud in delo pošlje pisme
na zahvala. Sprejeto! 

Iz tajniškega poročila raz vidimo, da je 
imelo društvo v posl. letu 1931./32. 48 članov. 
Društvo je imelo 5 zborovanj z dvema preda
vanjima in šest sej. Zadnje zborovanje se je 
vršilo istočasno s sreskim učiteljskim zbo
rom. Povprečna udeležba na zborovanjih je 
bila 62%. Društvo je bilo zastopano po svo
jih delegatih na banovinski skupščini v Ljub
ljani in na državni v Beogradu. 

Blagajnik poroča, da znašam dohodki 
939656 Din. izdatki 8234'91 Din; zaostale 
članarine je 888 Din. 

Nadzorni odbor je pregledal vse tajniške 
in blagajniške knjige ter jih našel v popol
nem redu. Zato predlaga absolutorij uprav
nemu odboru in blagajniku. Sprejeto. 

Nato je poročal tov. predsednik o pote
ku ban. skupščine v Ljubljani in državne v 
Beogradu. 

Proračun: Za redne člane znaša članari , 
na letno 160 Din, za z učitelji poročene uči
teljice pa 80 Din. Članarina naj se plačuje 
mesečno, vse šole skupaj. 

Prihodnje zborovanje bo meseca decem
bra v Kozjem. 
A. Čok, predsednik. M. Strašekova, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V MUR
SKI SOBOTI. Dne 12. nov. 1932. je na mač
kovski šoli otvoril tov. predsednik zborova
nje ob prav lepi udeležbi, dasi nam vreme ni 
bilo preveč naklonjeno in kraj nekoliko od
ročen. Prečitan in sprejet je bil zapisnik o 
zadnjem zborovanju z dopolnitvijo, da se na 
mesto izpadlega člana v odseku poročevalčev 
za stanovski tisk določi tov. Zupanovo. Tov. 
tajnik je podal nato poročilo o došlih dopi
sih, stanju članstva, katerega število se lepo 
dviga, in o delu odbora. Tov. blagajnik je iz
črpno poročal o stanju društvene blagajne. 
Sprejeta sta bila predloga, da znaša letna 
članarina 165 Din, za z učitelji poročene to
varišice 75 Din in da to mesečno redno po
bira na vsaki šoli poseben poverjenik. V de
bato so posegli tov. Velnarjeva, Horvat Bela 
in Gabrijelčič. 

Tov. Miklavčič je podal zanimivo poro
čilo o banovinski skupščini, ki ga je članstvo 
sprejelo z odobravanjem, nakar je tov. tajnik 
podal obsežno situacij sko poročilo in referi
ral b učiteljskih prireditvah in o zboru pred
sednikov sekcije v Mariboru dne 5. in 6. nov. 
Za referente o začasnem učnem načrtu za 
višjo narodno šolo so določeni tov. Antauer, 
Droč in Kosijeva, o učnem načrtu za osnov
no šolo pa bodo referirali člani odbora. Oba 
učna načrta prideta v razpravo na prihod
njem zborovanju. 

Tov. Deškovič je v lepo zamišljenem 
predavanju podal mnogo smernic in napot
kov za izvenšolsko delo učiteljstva, za kar je 
žel obilo priznanja. Oživela je prav živahna 
debata, ki je popravila in utrdila marsikatero 
ohlapno mnenje o tem vprašanju. V razgovor 
so posegli tov. Štubel, Deškovič, Savli, Ga
brijelčič, Horvat Bela, Antauer, Benkovič, 
Beloglavec in dr. 

Sprejete so bile sledeče resolucije: 
1. JUU — sresko društvo v Murski So

boti soglaša popolnoma z resolucijo, podano 
na zboru predsednikov JUU — sekcije za 
dravsko banovino dne 6. novembra v Mari
boru, in poziva sekcijo, da še nadalje vztraja 
pri svojih pravičnih zahtevah in samoobram
bi učiteljstva. 

2. Izzivanje madžarskih učiteljev, ki so 
pred vojno študirali in službovali v Medmur
ju in Prekmurju, naj se odločno zavrne. 

3. Vsi predlogi našega društva, odposlani 
sekciji za banovinsko skupščino, naj se udej
stvijo. 

4. Nastavijo naj se tovariši, ki so odslu
žili vojni rok, in novinci. 

5. Tovariši, ki so zadostili čl. 87 zakona 
o narodnih šolah, naj se upokojijo. 

6. Učitelji, ki so dodeljeni sreskim načel
stvom in kr. banski upravi, naj prejemajo sta
narino in kurjavo kot ostalo učiteljstvo. 

7. Zakon o narodnih šolah je priznal kon
traktualcem v čl. 166 dobo kontraktualne 
službe za pokojnino in napredovanje. Z za
konom o uradnikih od 31. marca 1931. je bilo 
s čl. 292 to ukinjeno, čl. 116 tega zakona je 
priznal kontraktualno dobo le za pokojnino, 
a finančni zakon od 1. aprila 1932. je ovrgel 
to pravico kontraktualcev, tako da se kon
traktualne službe ne šteje niti v napredova
nje niti v pokojnino. Ker smatramo, da naj 
se upoJteva ves učiteljski stan v enaki meri, 
naj se z novim finančnim zakonom od 1. apr. 
1933. prizna kontraktualna služba toliko za 
napredovanje kakor tudi za pokojnino. 

8. Davčne uprave naj nakazujejo od 
vplačanih občinskih doklad tangente za šol
ski proračun direktno šolskim odborom in 
ne upravnim občinam, ki izplačevanje rade 
zadržujejo. 

9. Izide naj pravilnik k zakonu o narod
nih šolah. 

Tov. predsednik je zaključil zborovanje, 
ugotavljajoč, da je uspelo nad vse pričakova
nje in izrazil je trdno prepričanje, da bo na
še društvo kar najbolje napredovalo. 
Gabrijelčič, predsednik. A. Savli, tajnik. 

Stanovska organizacija JUL 
li aruitev: 

Vabila; 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO V LJU

TOMERU bo zborovalo v soboto 10. de
cembra 1932. v Gor. Radgoni. Na dnevnem 
redu je poleg običajnih točk poročilo tov. 
Mavrica o seji predsednikov in razprava o 
novem učnem načrtu. — Glavni referent je 
tov. Kotnik Franjo; tudi drugi tov. in tovari
šice naj načrt preštudirajo in si pripravijo 
spremne predloge. — Zborovanje traja od 11. 
do 14. ure. Po sklepu zadnje odborove seje 
mora vztrajati članstvo, ki se ga udeleži, pri 
celem zborovanju! 

Dne 6. decembra 1932. ima odbor svojo 
sejo v Gor. Radgoni ob 16. uri. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V CELJU 
bo zborovalo v soboto 3. decembra ob pol 9. 
v mestni šoli v Celju. 

Na dnevnem redu je poleg društvenih 
zadev predavanje dr. Stanka Gogale: Naše 
izobrazbeno in vzgojno kultiviranje. 

Zborovanje se prične pol ure prej kot 
običajno. — Odbor. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V SLO
VENJGRADCU bo zborovalo v soboto, dne 
3. decembra 1932. ob 9. uri v IV. razredu slo
venjgraške osnovne šole po sledečem dnev
nem redu: 

1. Situacijsko poročilo po predsedniku. 
2. Odobritev zapisnika zad. zborovanja. 
3. Došli dopisi. 
4. Referat »Domorodnost v narodni šoli« 

— predava tov. Zehrer. 
5. Raznoterosti. 

Leop. Kopač, predsednik. Rajko Iglar, tajnik. 
= JUU SRESKO DRUŠTVO V BREŽI

CAH ima v proslavo 60letnice svojega ob
stoja slavnostno zborovanje v soboto, dne 10. 
decembra ob pol 11. uri v Narodnem domu 
v Brežicah. 

Poleg sedanjih aktivnih članov tovariški 
vabljeni vsi aktivni in upokojeni tovariši 
(ice), ki ste nekdaj službovali pri nas! 

Za skupen obed po zborovanju pošljite 
prijave na upravo narodne šole v Kapelah do 
6. decembra 1932. 

Na veselo svidenje vsi in vse! — Odbor. 
= JUU SRESKO DRUŠTVO KAMNIK 

bo zborovalo 7. decembra 1932. v Ljubljani 
hotel Miklič. Začetek ob 9. uri. Na dnevnem 
redu je med drugim predavanje tov. Horna: 
»O volji«. 

P »ro^'1*: 
+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA

NA OKOLICA — ZAH. DEL. Redna letna 
skupščina se je vršila dne 15. oktobra 1932. v 
Ljubljani. 

Na skupščini je obširno govoril sreski 
šolski nadzornik tov. Urbančič Alojzij. Pri
poročal je učiteljstvu, da strne svoje vrste k 
skupnemu delu v šoli in izven šole, k delu, 
ki bo prežeto ljubezni do naše drage domo
vine Jugoslavije. Ob tej priliki je izročil tov. 
Bricu Dominiku, šol. upravitelju na Dobrovi, 
pohvalno diplomo od uprave fondov Nj. Vel. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO ZA MA
RIBOR DESNI BREG je zborovalo dne 15. 
oktobra 1932. ob pol 10. uri v prostorih Na
bavi jame zadruge v Mariboru. 

Od 103 vpisanega članstva je bilo navzo
čega 77, to je 75%. 

I. Zborovanje je vodil tov. predsednik 
Petrovič in je v pozdravnem nagovoru želel 
dobrodošlico novima članoma našega društva 
tov. Tominec Olgi iz Reke in Cibic Kristini 
iz Studencev. Tako je v srezu včlanjeno ra
zen enega vse učiteljstvo. 

II. Pri dopisih so bili sprejeti nekateri 
sklepi. 

1. Po daljšem pretresanju o načinu pobi
ranja članarine SšM je bilo sklenjeno, da za 
letos pobere tov. poverjenik Podgornik čla
narino po 30 Din. Obenem je bila sprejeta 
na predlog tov. Vranca naslednja resolucija: 

»Slov. šolska matica je dolga leta vršila 
svoje vzvišeno poslanstvo med slovenskim 
učiteljstvom. Z aktualnimi pedag. deli ga je 
strokovno dvigala, izpopolnjevala v samoiz
obrazbi in mu prinašala nebroj pobud za po
vojno šolsko obnovo. Učiteljstvo mariborske
ga sreza d. br. je vedno razumevalo idealna 
prizadevanja naše — ne samo književne, tem
več tudi idejne institucije. Na žalost ugotav
ljamo, da med SŠM in osnovnošolskim uči
teljstvom v zadnjem času ni več onih tesnih 
vezi, kakor smo jih opažali v prejšnjih letih. 
Niti v odboru, niti v književnem programu 
ne prihajajo več v polni meri do izraza želje 
in potrebe osnovnošolskega učiteljstva, ki je 
med naročniki nedvomno v večini. Med red
nimi publikacijami n. pr. izhajajo knjige, ki 
v odboru niso bile soglasno sprejete in niso 
uspele niti v subskripciji (n. pr. Gogala »Mla
dinsko gibanje«). Obeta se knjiga Gdthejeva 
»Pedag. pravica«, ki ne more biti v skladu s 
sodobnimi potrebami našega domačega šol
stva. Smatramo, da je odbor s takimi ukrepi 
krenil od svoječasno objavljenega programa, 
ki je zagotavljal, da bodo izhajale knjige, ki 
bodo usmerjene predvsem v sodobno orijen
tacijo našega vzgojstva in šolstva. Ni čudno, 
če izstopajo iz Matice ne samo stari člani, 
ampak tudi najagilnejši sotrudniki — peda
goški pisatelji. 

Učiteljstvo mariborskega sreza d. breg 
noče rušiti, njegov predlog obsega samo za
htevo, da se razmere v SŠM sanirajo in se 
odbor približa zopet osnovnošolskemu uči
teljstvu, ki iskreno želi, da bi bila Matica zo
pet žarišče sodobnih pedag. prizadevanj in s 
tem tudi institucija, ki se je z veseljem okle
pa vse slov. učiteljstvo.« 

2. Za poverjenika Učit. samopomoči, ki 
naj vodi stalno evidenco njenega članstva v 
društvu, je bil izvoljen tov. Miloš Ledinek. 

3. Šolski upravitelji bodo tudi v bodoče 
posvečali vso pažnjo in skrb propagiranju 
»Našega roda« in publikacij MM. 

IDI. Radi tesno odmerjenega časa je po
dal letno poročilo samo blagajnik tov. Dšu
ra, ki je izkazal 231459 Din prebitka. Revi
zorji so izrazili pohvalo vzornemu knjigo



vodstvu in absolutorij ter primerno nagrado 
za velik trud, kar so zborovalci sprejeli. Čla
narina za tekoče leto ostane lanska, t. j . 170 
dinarjev, plačljivih v 10 mes. obrokih po 17 
dinarjev, za učiteljice poročene z učitelji pa 
100 Din, odn. 10 Din mesečno. Ker imamo v 
blagajni presežek, pristopimo k zadrugi Uči
teljski dom z nadaljnimi 10 deleži no 100 Din. 

Tov. Hren je podal strnjeno poročilo o 
drž. skupščini v Beogradu, a poročilo o bano
vinski skupščini, predsednikovo in tajnikov<i 
poročilo je odpadlo. 

IV. Zborovalci se v celoti pridružujejo 
resoluciji društva »Šola in dom«, objavljeni 
v št. 9 »Učiteljskega tovariša«. 

4. Po poročilu tov. Hrena o slavnostni 
otvoritvi Učit. doma in drugih prireditvah 
dne 5. novembra t. L, ko bo skupaj zborovali) 
5 društev, smo odšli ob pol 11. uri v Narodni 
dom, kjer je imel za društvi levega in (lesne
ga mariborskega sreza višji drž. pravdnik g. 
Jančič prav zanimivo predavanje: »Zakon 
omladinskega sodstva v praksi«. 
Simon Petrovič, predsednik. Iv. Šeško, tajnik 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO ZA MA
RIBOR LEVI BREG je imelo svoj redni obč. 
zbor dne 15. oktobra t. 1. v mali dvorani Na
rodnega doma v Mariboru. Od 82 članov in 
članic je bilo prisotnih 47, t. j . 58%. 

Tov. predsednik otvori prvo zborovanje 
v upravnem letu 1932./33. s prisrčnim pozdra
vom, vzpodbujajoč k vztrajnemu stanovske
mu delu ter k redni udeležbi. Nato prečita 
došle dopise, o katerih članstvo intenzivno 
razpravlja. Izvolijo se za tem društveni po

ročevalci in sicer: za Mladinsko matico tov. 
Ivan Ferk, za »Popotnika« in »Učit. tovariša« 
tovariša predsednik Mirko Vauda in Albin 
Šprajc, za »Manjšinsko šolstvo« tovariša Ja
kopec in Sardoč Adam, za »Učit. dom« pa 
tov. Ivan Cvetko. — Sledi 2. točka dnevnega 
reda, t. j . poročilo društvenih funkcionarjev. 
Tov. predsednik poroča o najvažnejših dru
štvenih pojavih in zadevah izza upravnega 
leta 1931./32., o posledicah delitve bivšega 
skupnega društva, pohvalno omenjujoč točno 
in res tovariško posredovanje sekcije v vseh 
od članov zaprošenih težnjah. Poudaril je 
naš »Mea kulpa«, t. j . malobrižnost za naše 
■ ispodarske ustanove, o čemer moramo v bo
doče govorit: in jih podpreti pri vsakem zbo
rovanju. 

Tajniško poročilo: Društvo je imelo v 
šolskem letu 1931./32. štiri zborovanja in rav
no toliko odborovih sej, na katerih so se pre
tresala vsa važna in aktualna društvena vpra
šanja. V zvezi z društvenimi zborovanji so 
bila tudi aktualna predavanja. Povprečna na
vzočnost je bila 76% članstva. 

Tov. blagajnik Jože Berce poroča, da iz
kazuje blagajna 1999"30 Din prebitka ter zna
ša dolg od prejšnjih let le 2260 Din (poprej 
7600!). Po poročilu pregledovalcev računov, 
tov. Makuca in tovarišice Droč, se mu podeli 
razrešnica. Tov. predsednik se tov. blagajni
ku toplo zahvaljuje za vestno, vztrajno in 
marljivo delo. ki je rodilo tako lepe rezulta
te. Zadrugi »Učit. doma« se po predlogu tov. 
Sardoča daruje od prebitka letnega računa 
500 Din. Tov. predsednik toplo apelira na 
članstvo, da pristopijo z letnim deležem 110 

dinarjev k zadrugi, ki je tako velevažnega 
pomena za učiteljstvo. Tov. blagajnik predla
ga, naj prispeva vsak član mesečno po 1 Din 
»Učit. domu« (sprejeto). Sprejet je bil tudi 
proračun za 1. 1932./33.; mesečna članarina 
rednih članov je 18 Din, poročenih učiteljic 
11 Din. Poročilo delegatov obeh skupščin iz
ostane vsled manjkajočega časa. Pride pa na 
vrsto na prihodnjem zborovanju. — K točki 
predlogi se oglasi tov. Lazar Tone: »Učitelj
ska tiskarna naj pošilja zvezke na vse šole 
brez vseh stroškov (voznina tov. lista itd.), 
da ne bodo otroci, ki težko zbirajo denar za 
šolo v tej hudi krizi, oškodovani (sprejeto). 

Tov. Vekoslav From se ob sklepu občne
ga zbora zahvaljuje tov. predsedniku za nje

govo delo v preteklem upravnem letu ter mu 
obenem toplo čestita k podelitvi reda sv. Sa
ve V. stopnje, čemur se z glasnim odobrava
njem pridružijo vsi zborovalci. 

Prihodnje zborovanje se določi na 5. no
vembra ob otvoritvi Učit. doma. Nato sledi 
skupno za naše in sosednje društvo Maribor 
desni breg predavanje g. višjega državnega 
pravdnika dr. Ivana Jančiča o temi »Iz prak1 

se mladinskega sodstva«. Tov predsednik se 
mu je zahvalil za njegovo že drugo predava
nje o tej aktualni in pereči temi in ga prosil, 
da svoja izvajanja skupno z rezultati sklep
nega razgovora priobči v »Popotniku«. 

Vauda M., predsednik. H. Beloglavec, tajnica. 


